

**NOTE**

---

from: Presidency  
dated: 10 November 2003  
to: Delegations

---

*Subject: IGC 2003  
– Union Minister of Foreign Affairs*

---

1. A number of delegations have sought clarification on the provisions in the draft Constitutional Treaty governing the Union Minister of Foreign Affairs. These were raised during the discussions on this issue at the IGC ministerial on 13 October. The Presidency has prepared amendments to the Convention text in order to address these concerns. It is proposed that these be discussed at the next IGC ministerial meeting on 18 November.
2. The attached texts of Articles 25, 26 and 27 include the amendments (highlighted in bold) proposed by the Presidency. They cover the following points:

Independence of the Foreign Minister (Article 25(4))

*This addition makes it clear that the Foreign Minister, to the extent that he is responsible for the Common Foreign and Security Policy (and acts in this area under a mandate from the Council of Ministers – Article 27(2)), cannot be subject to the same obligation of independence as the other members of the Commission. The new text therefore removes any possible contradiction in the interpretation of Article 25(4) and Article 27(2).*

### Resignation of the Foreign Minister (Article 25(5) and Article 26(3))

*These two amendments are intended to clarify the various different provisions governing the Minister's resignation. They relate specifically to the provision whereby European Commissioners and Commissioners must resign at the request of the President of the Commission (Article 26(3)), and to the issue of the resignation of European Commissioners and Commissioners in the event of a censure motion from the European Parliament (Article 25(5)).*

### Coherence between the CFSP and external relations (Article 27(3))

*This addition is designed to clarify: firstly that the Minister's role in the Commission covers those aspects of external relations which fall within the Commission's responsibilities, and secondly that the Foreign Minister is responsible not only for overall coordination of external action within the Commission, but also for ensuring coherence between this action and the Common Foreign and Security Policy (which was the main reason behind the creation of the post of Foreign Minister).*

3. It is clear in addition that the subject of the Foreign Minister is closely linked to the composition of the Commission. Therefore it is not excluded that a further examination of the precise status of the Foreign Minister might be necessary.

**COMMISSION/MINISTRE DES AFFAIRES  
ÉTRANGÈRES DE L'UNION**

**nouvelle formulation de l'article 25**

1. [texte inchangé]
2. [texte inchangé]
3. [texte inchangé]
4. La Commission exerce ses responsabilités en pleine indépendance. Dans l'accomplissement de leurs devoirs, le Président, les Commissaires européens, les Commissaires et le ministre des Affaires étrangères de l'Union ne sollicitent ni n'acceptent d'instructions d'aucun gouvernement ni d'aucun organisme **à l'exception du ministre des Affaires étrangères lorsqu'il agit en tant que mandataire du Conseil des ministres pour la politique étrangère et de sécurité commune.**
5. La Commission, en tant que Collège, est responsable devant le Parlement européen. Le Président de la Commission est responsable devant le Parlement européen des activités des Commissaires. Le Parlement européen peut adopter une motion de censure de la Commission selon les modalités figurant à l'article III-243. Si une telle motion est adoptée, les Commissaires européens et les Commissaires doivent démissionner collectivement de leurs fonctions **et le ministre des Affaires étrangères de l'Union doit démissionner des fonctions qu'il exerce au sein de la Commission.** La Commission continue à expédier les affaires courantes jusqu'à la nomination d'un nouveau Collège.

## nouvelle formulation de l'article 26

1. [texte inchangé]
2. [texte inchangé]
3. Le Président de la Commission:
  - définit les orientations dans le cadre desquelles la Commission exerce sa mission,
  - décide de son organisation interne afin d'assurer la cohérence, l'efficacité et la collégialité de son action,
  - nomme des vice-présidents parmi les membres du Collège.

Un Commissaire européen ou un Commissaire présente sa démission si le Président le lui demande. **Le vice-président, ministre des Affaires étrangères de l'Union présente sa démission si le Président le lui demande en accord avec le Conseil européen.**

## nouvelle formulation de l'article 27

1. [texte inchangé]
2. [texte inchangé]
3. Le ministre des Affaires étrangères de l'Union est l'un des vice-présidents de la Commission européenne. Il y est chargé **des responsabilités incombant à la Commission** dans le domaine des relations extérieures et de la coordination des autres aspects de l'action extérieure de l'Union. **Il veille à la cohérence de l'action de l'Union dans le domaine des relations extérieures avec la politique étrangère et de sécurité commune.** Dans l'exercice de ces responsabilités au sein de la Commission, et pour ces seules responsabilités, le ministre des Affaires étrangères de l'Union est soumis aux procédures qui régissent le fonctionnement de la Commission.

